

No. 1292

**UNITED KINGDOM OF GREAT BRITAIN
AND NORTHERN IRELAND
and
AUSTRALIA**

Exchange of notes constituting an agreement regarding the transfer of Heard and MacDonald Islands from His Majesty's Government in the United Kingdom to His Majesty's Government in the Commonwealth of Australia. London, 19 December 1950

Official text: English.

Registered by the United Kingdom of Great Britain and Northern Ireland on 10 July 1951.

**ROYAUME-UNI DE GRANDE-BRETAGNE
ET D'IRLANDE DU NORD
et
AUSTRALIE**

Échange de notes constituant un accord concernant le transfert au Gouvernement de Sa Majesté dans le Commonwealth d'Australie des îles Heard et MacDonald précédemment placées sous l'autorité du Gouvernement de Sa Majesté dans le Royaume-Uni. Londres, 19 décembre 1950

Texte officiel anglais.

Enregistré par le Royaume-Uni de Grande-Bretagne et d'Irlande du Nord le 10 juillet 1951.

No. 1292. EXCHANGE OF NOTES CONSTITUTING AN AGREEMENT¹ BETWEEN THE UNITED KINGDOM OF GREAT BRITAIN AND NORTHERN IRELAND AND AUSTRALIA REGARDING THE TRANSFER OF HEARD AND MACDONALD ISLANDS FROM HIS MAJESTY'S GOVERNMENT IN THE UNITED KINGDOM TO HIS MAJESTY'S GOVERNMENT IN THE COMMONWEALTH OF AUSTRALIA. LONDON, 19 DECEMBER 1950

I

COMMONWEALTH OF AUSTRALIA
LONDON

19th December, 1950

My dear Secretary of State,

I have the honour to refer to the letter from the Office of United Kingdom High Commissioner in the Commonwealth of Australia, dated 23rd December, 1947, in which His Majesty's Government in the United Kingdom confirmed their willingness to transfer to His Majesty's Government in the Commonwealth of Australia their rights in Heard Island and MacDonald Islands.

In consequence of this communication, effective government, administration and control of these islands were established by the Commonwealth Government on 26th December, 1947.

Accordingly, the Commonwealth Government for their part understand the position to be that as from that date His Majesty's Sovereignty over these islands has been exercised by them and the rights of the United Kingdom Government in the islands have been transferred to them and that, by such transfer and by the establishment of effective Australian government, administration and control, the territory has been acquired by the Commonwealth. The Commonwealth Government would be grateful to learn whether this is also the understanding of His Majesty's Government in the United Kingdom.

Yours sincerely,

(Signed) Eric J. HARRISON
Resident Minister for Australia

The Rt. Hon. P. C. Gordon-Walker, M.P.
Secretary of State for Commonwealth Relations
Downing Street, S.W.1

¹ Came into force on 19 December 1950, with retroactive effect as from 26 December 1947 by the exchange and according to the terms of the said notes.

TRADUCTION — TRANSLATION

N° 1292. ÉCHANGE DE NOTES CONSTITUANT UN ACCORD¹ ENTRE LE ROYAUME-UNI DE GRANDE-BRETAGNE ET D'IRLANDE DU NORD ET L'AUSTRALIE CONCERNANT LE TRANSFERT AU GOUVERNEMENT DE SA MAJESTÉ DANS LE COMMONWEALTH D'AUTRALIE DES ILES HEARD ET MACDONALD PRÉCEDEMMENT PLACÉES SOUS L'AUTORITÉ DU GOUVERNEMENT DE SA MAJESTÉ DANS LE ROYAUME-UNI.
LONDRES, 19 DÉCEMBRE 1950

I

COMMONWEALTH D'AUSTRALIE
LONDRES

Le 19 décembre 1950

Monsieur le Secrétaire d'État,

J'ai l'honneur de me référer à la lettre du Haut-Commissariat du Royaume-Uni dans le Commonwealth d'Australie, en date du 23 décembre 1947, par laquelle le Gouvernement de Sa Majesté dans le Royaume-Uni a confirmé qu'il était disposé à céder au Gouvernement de Sa Majesté dans le Commonwealth d'Australie ses droits sur l'île Heard et sur les îles MacDonald.

A la suite de cette communication, le Gouvernement du Commonwealth a effectivement assumé le gouvernement, l'administration et le contrôle de ces îles le 26 décembre 1947.

En conséquence, le Gouvernement du Commonwealth considère, pour sa part, que depuis cette date, il a exercé dans ces îles le pouvoir souverain de Sa Majesté, que les droits du Gouvernement du Royaume-Uni à l'égard de ces îles lui ont été cédés et que, par suite de cette cession et du fait que le Gouvernement australien a effectivement assumé le gouvernement, l'administration et le contrôle du territoire, celui-ci a été acquis par le Commonwealth. Le Gouvernement du Commonwealth serait heureux de savoir si telle est également l'opinion du Gouvernement de Sa Majesté dans le Royaume-Uni.

Veuillez agréer, Monsieur le Secrétaire d'État, les assurances de ma très haute considération.

(Signé) Eric J. HARRISON
Ministre résident d'Australie

Le Très Honorable P. C. Gordon-Walker, M.P.

Secrétaire d'État aux relations avec le Commonwealth

Downing Street, S.W.1

¹ Entré en vigueur le 19 décembre 1950, par l'échange desdites notes et, conformément à leurs dispositions, avec effet rétroactif au 26 décembre 1947.

II

COMMONWEALTH RELATIONS OFFICE
DOWNING STREET

19th December, 1950

My dear Resident Minister,

I have the honour to acknowledge receipt of your Note of 19th December, 1950 on the subject of Heard and MacDonald Islands which reads as follows:—

[*See note I*]

In reply, I have to inform you that for their part His Majesty's Government in the United Kingdom regard His Majesty's sovereignty in these islands as having been exercised by and their own rights as having been transferred to His Majesty's Government in the Commonwealth of Australia and the territory as having been acquired by the Commonwealth by such transfer and by the establishment of effective Australian government, administration and control, as from 26th December, 1947.

Yours sincerely,

(*Signed*) P. C. GORDON-WALKER

His Excellency the Hon. E. J. Harrison, M.H.R.

II

SECRÉTARIAT AUX RELATIONS AVEC LE COMMONWEALTH
DOWNING STREET

Le 19 décembre 1950

Monsieur le Ministre,

J'ai l'honneur d'accuser réception de la note en date du 19 décembre 1950 que vous m'avez adressée au sujet des îles Heard et MacDonald dans les termes suivants :

[*Voir note I*]

En réponse, j'ai l'honneur de vous faire savoir que, pour sa part, le Gouvernement de Sa Majesté dans le Royaume-Uni considère que le Gouvernement de Sa Majesté dans le Commonwealth d'Australie a exercé un pouvoir souverain sur ces îles, que ses propres droits ont été cédés au Gouvernement de Sa Majesté dans le Commonwealth d'Australie et que le territoire a été acquis par le Commonwealth par suite de cette cession et du fait que le Gouvernement australien en assume effectivement le gouvernement, l'administration et le contrôle depuis le 26 décembre 1947.

Veuillez agréer, Monsieur le Ministre, les assurances de ma très haute considération.

(*Signé*) P. C. GORDON-WALKER

Son Excellence l'Honorable E. J. Harrison, M.H.R.

